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در این تصویر 10 فناوری برتر که آینده اقتصاد 
دنیا را شکل می دهند، به شکل اینفوگرافیک 
ترسیم شده اند. این فناوری ها عبارتند از هوش 
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بلاک چِین، کلان داده، واقعیت افزوده، واقعیت 

مجازی، پرینتر سه بعدی.
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گزارش تصویری
جلسه ای دیگر از محاکمه سه متهم پرونده بانک سرمایه تشکيل شد

بدهبستانفوتبالوسینماباپولفرهنگیان
در ادامه محاکمه ســه متهم پرونده بانک سرمایه نشــانه هایی از نحوه هزینه کرد 
سرمایه های این بانک که درواقع پس انداز یک عمر فرهنگيان بوده است، اعلام شد، 
مانند خرید و فروش قير و ساخت فيلم های خانگی و در تمام اینها ردپایی از حسين 

هدایتی پدرخوانده تيم های پرسپوليس و تراکتورسازی تبریز دیده می شد.
طبق گزارش هایی که از اتفاقات این دادگاه منتشــر شــده، وقتی دفاعيات پرویز 
کاظمی تمام شد، نماینده دادستان در جایگاه قرار گرفت و گفت: »لازم می دانم که 
چند شبهه را برطرف کنم. آقایان بخشایش و کاظمی می فرمایند که بانک را سودده 
کرده اند. من مستنداتی دارم که آقای بخشایش با کسانی که مدیرعامل و هيأت مدیره را 
انتخاب می کردند در خانه جلسه می گذاشتند. ادعا می شود که بانک را سودده کرده اند، 
این درحالی است که این سود ها بادکنکی و بخشی از آ نها ناشی از تهاتر ها بوده که پس 
از تصویب آن به صورت سيل آسا، املاکی معرفی می شد، این درحالی صورت می گرفت 
که درخصوص املاک گران نمایی می شد. برای مثال ملکی در قرچک که ۵۰ ميليارد 
بوده، 1۳6 ميليارد گران نمایی شده یا ملکی در لواسان که 6۰ ميليارد بوده، ۳۰۰ ميليارد 

گران نمایی شده یا ملکی در مشهد 12۰۰ ميليارد گران نمایی شده است.«
نماینده دادســتان در ادامه با اشــاره به دفاعيات متهم گفت:   »جایی اســت که 
می فرمایند از آقای هدایتی املاک گرفتيم. روســتایی با هــزار  درصد گران نمایی 
می شود و به عنوان وثيقه قرار می دهند. درحالی که در تحقيقات انجام شده مشخص 
شد که آقای هدایتی یک ســيم کارت هم به نامش نيست و ایشان املاک مشکل دار 
را معرفی می کرده؛ لذا هيچ رد مالی صورت نگرفته است. شما می فرمایيد تحریم ها را 
دور می زدید تا این که به کار های اشتباه خود زینت دهيد. این درحالی است که پول 
بانک در قالب فروش قير از کشور خارج و لاشه های آن پول ها اکنون تبدیل به برخی 
از فيلم های خانگی شده است. برای مثال آقای مدلل 4۵ درصدی که تهاتر می کند، 

گران نمایی دارد که بعد آن آقای بخشایش عضو هيأت مدیره می شود.«
او به یکی از جنجالی ترین ابعاد این پرونده که همان گرفتن تســهيلات به نام افراد 
کارتن خواب بوده هم اشاره می کند و می گوید: »در ضمانت نامه های کارتن خواب ها، 
۸۰۰ ميليارد تسهيلات صادر شده که مشــکوک الوصول است و 6۰۰ ميليارد آن به 
نام کسانی است که معتاد و کارتن خواب هستند. در این ضمانت نامه ها وثيقه قرارداد 
لازم الاجراست، معنای این صفر است. در بانک سرمایه این طور نبوده که مدیریت بالا با 
مدیریت پایين زدوبند داشته باشد، بلکه بانک سرمایه را اساسا متهمان می چرخاندند. 
از پيامک هایی که نزد ضابطان اســت، مشخص می شــود که برای مثال فلان متهم 
دستور می داده تا فلان فرد مدیرعامل شود یا فلان فرد برکنار شود، لذا شما باید در این 

خصوص توضيح دهيد. شما مسئول هستيد.«
نماینده دادستان ادامه داد: »دوشنبه ها جلسه هيأت مدیره برگزار می شد که در اصل 
این جلسه بده وبستان بوده است. یکی از اعضا می گفته تو هدایتیِ مرا امضا کن و من 
امامیِ تو را امضا می کنم. حتی موردی بوده که با پيک موتوری امضا گرفته شده است. 
از طرفی زمان برای متهمان این پرونده بسيار مهم بوده است. من پيامکی از یک متهم و 
بدهکار بانکی دارم که می گوید ساعت تغيير فلان عضو برای من مهم است و امروز باید 

انجام شود.«

پشت صحنه

شهروند|  آن طور که عباس معمارنژاد، معاون بانک و بيمه 
وزیر اقتصاد اعلام کرده؛ براساس مطالعات صورت گرفته در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی بر پایه شاخص های توليد ملی، 
وسعت و جمعيت کشور، تعداد شعب نظام بانکی کشور باید 
در مجموع 12 هزار شعبه باشد. این درحالی است که طبق 
آمار حاضر در سایت بانک مرکزی در مجموع 2۳ هزار و ۵4۸ 
شعبه در کل کشور با مجوز رسمی، درحال فعاليت هستند 
و بنابراین اگر وزارت اقتصاد و بانــک مرکزی عزم جدی در 
ساماندهی شعب بانکی داشته باشــند، باید 11 هزار و ۵۰۰ 
شعبه که هم اکنون در سراسر کشور فعال هستند، به کار خود 
پایان دهند.تعداد بالای بانک ها و شعب آنها مدت هاست که 
ازجمله مشکلات حوزه بانکی عنوان می شود و البته برخی از 
معایب شعبه محوری عبارتند از؛ برخورداری از ریسک های 
سيســتماتيک در مدیریت فرآیندها، مشکلات حقوقی در 
قراردادها و ترهين وثایق، اعتبارسنجی، کارشناسی و نظارت 
اعتباری غيرحرفه ای، وجود فســاد در خدمــات اعتباری، 
منفعل بودن سيستم های IT در بانک ها، اداره غيرحرفه ای 
برخی بانک ها و نظارت ناپذیربودن آنها. معایبی که می توان با 
کاهش شعب و تعطيل کردن بانک های بی کاربرد شاید بتوان 

آنها را کاهش داد. 
هر ۳۹۳۲نفر، یک شعبه بانکی

با توجه به آخرین آماری که بانک مرکزی در تيرماه 1۳۹۷ 
منتشر کرده است، تعداد کل شعب شــبکه بانکی ایران در 
پایان خردادماه 1۳۹۷ نسبت به پایان اسفندماه 1۳۹6 حدود 
۰.6 درصد کاهش یافته و به 2۰۵۹۸ شــعبه  رسيده است. 
براین اساس، تعداد شــعب بانک های دولتی ۸6۸1 شعبه، 
بانک های خصوصی شده 6461 شعبه و بانک های خصوصی 
و موسسات اعتباری ۵4۵6 شعبه است که استان های تهران، 
اصفهان و خراسان رضوی به  ترتيب با 4۰4۹، 14۳1 و 1۳1۸ 
باب دارای بيشترین تعداد شعب هستند که همين آمار بيانگر 

این موضوع است که شــعب بانکی ما به  صورت نامتوازن در 
کشور پراکنده شــده اند؛ به طوری که در برخی از استان ها 
شاهد تعداد بالای شعب و در برخی با تعداد پایين و حتی با 

کمبود شعب مواجه هستيم.
با توجه به آمار 2۰ هزار و ۵۹۸ شــعبه و طبق آخرین آمار 
منتشرشده از جمعيت مردم ایران که حدود ۸1 ميليون نفر 
تخمين زده شده است، می توان به این نتيجه رسيد که تقریبا 

به ازای هر ۳۹۳2 نفر، یک شعبه بانکی در کشور وجود دارد.
رانت، عامل به وجود آمدن بانک و شعبه هایش است

مهدی پازوکی، کارشناس اقتصادی به »شهروند« می گوید: 
»تعداد بالای شعب بانک ها تنها یکی از مشکلاتی است که 
بانک های ایران با آن مواجهند، »مشکل اصلی بی انضباطی 
و بی قانونی موجود اســت و البته بانک مرکزی نظارت کافی 
را ندارد. تعداد بالای شــعبه می تواند تبعات زیادی داشــته 
باشد اما در شرایط فعلی کشــور من ازجمله کسانی هستم 
که به بانکداری ملی اعتقاد دارم.« او همچنين می گوید، در 
هيچ کجای دنيا نهادهای نظامی و ســازمان های گوناگون و 
شهرداری ها بانک ندارند و این برخلاف رویه ای است که در 
ایران شاهد آن هســتيم. »ژاپن سومين اقتصاد دنياست اما 
تعداد شعب بانک هایش بسيار کمتر از ایران است و کشوری 
مانند سویيس به چه دليل لقب گاوصندوق دنيا را از آنِ خود 
کرده اســت؟ چون بانک هایش با انضباط و کارآمد اســت و 
همين هم عاملی است که کل دنيا پول هایشان را به این کشور 
می برند.« از نظر پازوکی اتفاقی که باید بيفتد این اســت که 
علاوه بر کاهش تعداد شعب، باید بانک ها دارای درجه باشند 
تا به راحتی مردم بتوانند آنها را اعتبارسنجی کنند. »این حجم 
از بانک و شعبی که در طول ساليان متمادی شاهدش بودیم، 
فقط یک دليل داشــت و آن هم وجود رانت های گسترده در 
این حوزه اســت. اگر رانت وجود نداشت، هرگز شاهد رشد 

قارچ گونه این تعداد بانک و شعبه نبودیم.«

طبق اعلام معاون وزیر اقتصاد، ایران 11 هزار شعبه بانک اضافی 
دارد که باید تعطيل شوند

اگررانتنبود
اینهمهشعبهبانکنداشتیم

  مهدی پازوکی در گفت وگو با »شهروند«: علاوه بر کاهش تعداد شعب، باید بانک ها 
دارای درجه بندی باشند تا به راحتی مردم بتوانند آنها را اعتبارسنجی کنند

  همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه)س( مراسم تشییع دو شهید گمنام دفاع 
مقدس در سازمان تبلیغات اسلامی با حضور حجت  الاسلام قمی رئیس و برخی مدیران این 

سازمان برگزار شد.

  نخستین ماه گرفتگی  سال 2019 که به »خسوف خونین گرگینه« معروف شده، از ساعت 
2:35 دقیقه بامداد دوشنبه 21 ژانویه به وقت گرینویچ آغاز شد و ساعت 7:45 دقیقه 
صبح دیروز به پایان رسید. خسوف خونین در بخش هایی از آمریکای شمالی و جنوبی، نقاطی 
از اروپای غربی و آفریقا به طور کامل قابل مشاهده بود و در برخی کشور ها همچون ایران به 

صورت ماه گرفتگی جزیی دیده شد. )باشگاه خبرنگاران(

  خودروی کمیاب و گرانقیمت فورد موستانگ مک وان، تولید  سال 1970 در خیابان های 
تهران. )مشرق(

  محصول موسوم به Spoon Phork نظر کاربران معتاد به موبایل را به خود جلب کرده است. این 
محصول شامل یک قاب اصلی است که به بدنه موبایل چسبیده و قاشق و چنگال  پشت آن  جا می گیرد. 

کاربر می تواند با اتصال قاشق یا چنگال، حین کار با موبایل غذای خود را نیز بخورد! )خبر آنلاین(

ک
افی

گر
فو

این

سه شــنبه  2 بهمن 1397 |  سال ششــم |  شماره 1603

جانشين فرمانده ناجا با بيان این که طبق روال، دولت باید هر سه سال یک بار نرخ جرایم راهنمایی و  رانندگی را 
افزایش دهد، گفت: »قطعا در افزایش نرخ جریمه های تخلفات راهنمایی و رانندگی به سایر مولفه های  اجتماعی 
و شرایطی که در جامعه وجود دارد و همچنين مشکلات اقتصادی مردم توجه داریم.« او درباره  افزایش بيش از 
۳۷ درصدی درآمد دولت از محل جرایم رانندگی گفت: »درخصوص افزایش نرخ جرایم هنوز  چيزی را منعکس 
نکرده ایم، درواقع روند کار این است که نيروی انتظامی باید افزایش نرخ جریمه ها را از دولت  درخواست و دولت 

نيز تأیيد کند و درنهایت مجلس شورای اسلامی آن را تصویب کند. «
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ادامه از صفحه اول| اگر یک آدم عــادی که دانش 
سیاســی چندانی ندارد از شما علت دســتگیری تان را 
بپرســد، از دید خودتان چه علتــی را مطرح می کنید؟ 
چرا 6 ماه زندانی کشــیدید؟« بخش اول سوال نخست 
رهنما که به گفته اساتید روزنامه نگاری، مهمترین بخش 
سوال مصاحبه هم است، هیچ ربطی به بخش دوم و علت 
»زندانی کشــیدن)!(« ســوژه ندارد. ضمن این که اساسا 
ارتباط میان درِ باز برای مستندسازی و ارج  و قرب به فضای 
روشنفکری هم از آن معادلات لاینحل است! از همین نمونه 
می توان به محتوای کلی این مصاحبه پی برد. ســوالات 
ریتمی ندارند، افســار گفت وگو به هر سمتی که حرف ها 
کشیده شده رفته است و نمی شود تفاوتی بین نقطه آغاز و 
پایان و حتی دو سوال پشت سر هم قایل شد. اغلب سوال ها 
-جز در مواردی که در ادامه می خوانید- از خود اهمیت و 
مایه ای ندارند. شاید برای همین ها باشــد که از لابه لای 
این گفت وگوی چندهزار کلمــه ای تیتر جاندار و جذابی 
هم درنیامده و یک جمله بدیهی تیتر شــده »نمی توانم 
نام  هاشمی را انکار کنم« و حتی سوتیترهای صفحه هم 
مخاطب را به ســمت خواندن مصاحبه جذب نمی کند. 
حضور رهنما در ایــن مصاحبه -بخصوص در بخش های 

ابتدایی آن که بشدت توی ذوق می زند- بیشتر نقش اظهار 
فضل کردن دارد؛ چیزی که معمولا در حرفه ما به آن انتقاد 
می شود و جایش در یادداشت و ابراز نظرهای شخصی است 
و نه گفت وگویی حرفه ای: »همیشه اعتقاد دارم هر نسلی 
سندی تاریخی برای نسل بعد از خود محسوب می شود.../ 
من به  عنوان کســی که یکی از تحصیلاتم رشته حقوق 
بوده،  می دانم اگر.../ سال هاست معضل سینمای ما طبق 
تحقیق موسسه فارابی فیلمنامه است/ من به چیزی که 
روی کاغذ نوشته می شــود، اعتقاد دارم و فکر می کنم که 
این گونه ماندگار می شود/ اعتقاد دارم که چه انقلاب ایران 
چه جنبش های سیاسی، فرهنگی در کشور ما و خاورمیانه 

با زن ها شروع شده است/ زنی هستید که به گواه مطبوعات 
و محققان اجتماعی فکر می کنم جزو دو سه چهره خبرساز 
خانم ها در عرصه سیاست در ایران بودیدو...« جالب آن که 
این همه منیت در این سوال ها به پیشبرد مصاحبه کمکی 
نمی کند؛ جز در بخش کوتاهی که هــر دو طرف درباره 
حقوق زنان و مسائل دست وپاگیر زندگی متاهلی حرف 
می زنند و تجربیات شــخصی رهنما به کمک مصاحبه 
می آید، در بقیه بخش ها بود و نبود نام رهنما اهمیتی ندارد 

و حتی سردرگمی مصاحبه را رقم زده است. 
می شود ایرادات ملانغطی بسیاری به سوالات گرفت و 
حتی شکل تنظیم آن را هم نقد کرد ولی خلاصه اینکه؛ 
تجربه همکاران مان در شرق برای ترکیب »بی ربط ترین 
گزینه برای ایــن گفت وگو« و همین طور بهــره بردن از 
»تسلط همیشــگی هنرمند دوست داشــتنی سینما و 
تئاتر« )عبارت های داخل گیومه عینا از مقدمه گفت وگو 
برداشته شده است( آن هم با شخصیت تیترسازی چون 
فائزه هاشمی، چندان جذاب از آب درنیامده و باید برای بقیه 
ترکیب بندی ها کمی با اندیشه بیشتر دست به انتخاب زد. 

بررسی تبعات این مصاحبه حاشيه ساز را در 
صفحه 14 بخوانيد.

وقتیفقطیکایدهاست

سردار ایوب سليمانی:   

درافزایشنرخ
جریمهبهمشکلات

اقتصادیمردم
توجهداریم


